
Dignity -  
Where does it come from, what is it, what does it effect?  

The catholic deacon Ralf Knoblauch is repeatedly confronted with these questions in his 
pastoral work in Bonn‘s socially deprived areas. His royal figures provide the answer: 
seemingly powerless and modest, they unfold their greatness and dignity in secret.  
 
Ralf Knoblauch has brought them into the world from within himself as a species of 
their own. A species that is characterised by an almost meditative serenity. Eyes mostly 
closed, a disarming smile on their faces. In addition to their crown, all the figures wear a white 
shirt. The colour stands for festivity and esteem and, in a Christian context, also for baptism. 
 
They seem to be silently saying: ‘Touch me!’ You almost can‘t help but stroke their heads and 
feel the materiality of the wood (which is expressly desired). They awaken our humanity. 
They challenge us to become royal people who are there for each other and need each other.  

Let yourself be touched and inspired! 

Würde – 
woher kommt sie, was ist sie, was bewirkt sie?  

Mit diesen Fragen wird der katholische Diakon Ralf Knoblauch in seiner pastoralen Arbeit in sozialen 
Brennpunkten Bonns immer wieder konfrontiert. Die Antwort geben seine Königsfiguren: Scheinbar 
machtlos und bescheiden entfalten sie ihre Größe und Würde im Verborgenen. 

Ralf Knoblauch hat sie aus seinem Inneren als eigene Spezies zur Welt gebracht. Eine Spezies, der eine 
fast meditative Gelassenheit zu eigen ist. Die Augen meist geschlossen, ein entwaffnendes Lächeln im 
Gesicht. Neben ihrer Krone tragen alle Figuren ein weißes Hemd. Die Farbe steht für Festlichkeit und 
Wertschätzung und im christlichen Kontext auch für die Taufe.

Schweigend scheinen sie zu sagen: „Rühr mich an!“ Man kann fast nicht anders, als ihnen über die Köp-
fe zu streichen und die Materialität des Holzes zu spüren (was ausdrücklich erwünscht ist). Sie wecken 
unsere Menschlichkeit. Sie fordern uns auf, königliche Menschen zu werden, die füreinander da sind 
und einander brauchen. 

 Lassen Sie sich anrühren und inspirieren!
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